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Alan Aleksandrowicz 
prezesem Związku

17 listopada 2021 roku w Hotelu Radisson & Suite w Gdańsku 
odbyły się obrady LVII Walnego Zebrania Delegatów  

Związku Miast i Gmin Morskich.

W A L N E  Z E B R A N I E  D E L E G A T Ó W  Z M I G M

D elegatów Związku przywitał Ja-
rosław Kłodziński, delegat Gdyni, 
członek Zarządu Związku Miast 

i Gmin Morskich. Poinformował zgro-
madzonych o środkach bezpieczeń-
stwa zapewnionych podczas spotkania 
oraz poprosił o zachowanie ostrożności 
w bezpośrednich kontaktach. Jako czło-
nek Zarządu poprosił delegatów o konse-
kwentną pracę na rzecz Związku, w tym 
zgłaszanie propozycji działań. Przypo-
mniał także o dwóch zorganizowanych 
konkursach dla młodzieży szkolnej oraz 
poprosił o zachęcanie młodzieży w gmi-
nach do aktywności w konkursach. Za-
proponował także aby przemyśleć orga-
nizację olimpiady szkolnej w rywalizacji 
sportowej. 

J. Kłodziński zaproponował, aby prze-
wodniczącym obrad został Krzysztof 
Walków, delegat Darłowa. K. Walków 
wyraził zgodę i zaprosił do prezydium 
Jarosława Kłodzińskiego oraz Marcina 
Makowskiego, dyrektora Biura ZMiGM. 
Delegaci zaakceptowali te propozy-
cje w głosowaniu elektronicznym, jak 
również przegłosowali wybór człon-
ków komisji mandatowo-skrutacyjnej 
w składzie: Dorota Goyke (Krokowa), 
Marek Chroń (Hel) i Kamil Pach (Włady-
sławowo) oraz wybór członków komisji 
uchwał i wniosków w składzie: Marcin 
Kopitzki (Kosakowo – przewodniczący), 

Olga Roszak-Pezała (Mielno) i Bernadet-
ta Borkowska (Ustronie Morskie). 

Zgodnie z przyjętym porządkiem 
obrad Krzysztof Walków poprosił dyrek-
tora Biura ZMiGM Marcina Makowskie-
go o sprawozdanie z realizacji bieżącej 
działalności Związku oraz wykonania 
planu dochodów i wydatków Związku za 
3 kwartały 2021 roku. 

Marcin Makowski przywitał uczestni-
ków spotkania oraz przedstawił sprawo-
zdanie w formie prezentacji. Informacja 

dotyczyła przede wszystkim realizacji 
projektów: SCB, Land Sea Act oraz Bal-
tic Blue Marinas. W ramach kończącego 
się projektu Land Sea Act zaprosił dele-
gatów na konferencję podsumowującą 
projekt zaplanowaną na 8 grudnia br. 
Poza tym przedstawione zostały: patro-
naty Związku, realizacja trzech wystaw 
bursztynu w Pucku, Mielnie i Darłowie, 
posiedzenie Światowej Rady Bursztynu, 
w tym otwarcie nowej siedziby Muzeum 
Bursztynu w Gdańsku, jak również otrzy-
manie wyróżnienia na tegorocznej edycji 
Gali Sapere Aude jako mecenas rozwoju 
młodzieży. W ramach kontynuacji działań 
związanych z promocją bursztynu, dyrek-
tor zapowiedział organizację wystawy na 
Węgrzech jako wynik spotkania z konsu-
lem generalnym Węgier. Poinformował 
także o efektach – pierwszy raz Związek 
wystąpił w roli organizatora Pomorskiego 
Eko Forum o ciekawej tematyce: segrega-
cja odpadów, wodór. 

– Forum możemy uznać za orga-
nizacyjny sukces, zwłaszcza tematyka 
wodoru spotkała się z dużym zaintere-
sowaniem ze strony uczestników – po-
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W kolejnym punkcie programu przed-
stawicielki Banku Pekao S.A. Agnieszka 
Koncka-Olejnik oraz Bożena Borowska 
przybliżyły problematykę związaną 
z finansowaniem inwestycji infrastruk-
turalnych w gminach.

Po przerwie głos zabrał Andrzej Boja-
nowski, który złożył mandat delegata po 
15 latach sprawowania funkcji prezesa 
Związku. Ustępujący prezes zaznaczył, że 
ważne jest, aby gminy reprezentowały 
osoby, które zarządzają samorządami, daje 
to większą swobodę w podejmowaniu 
decyzji ważnych dla gmin nadmorskich. 

– Siła sprawcza prezesa naszego 
Związku tkwi w reprezentowaniu władz 
miasta. W dyskusjach jakie prowadzi-
liśmy padała nawet teza by ideę taką 
wpisać w nasz statut. Dlatego z chwilą 
wygaśnięcia mojej misji na stanowisku 
wiceprezydenta Gdańska – swoją funkcję 
w Związku traktowałem w kategoriach 
tymczasowych. Dzisiaj, także w okolicz-
nościach jubileuszu, ta chwila przejęcia 
kierownictwa przez nowego prezesa na-
stąpiła i bardzo się cieszę, że jest nim Alan 
Aleksandrowicz, osoba, która bez wąt-
pienia wniesie wiele dużo dobrej energii 
w działalność ZMiGM – powiedział An-
drzej Bojanowski. Dziękuję za te wszystkie 
lata wspólnej pracy, w której nawet mimo 
różnicy zdań potrafiliśmy ze sobą rozma-
wiać. Mam nadzieję nie tracić kontaktu 
ze Związkiem i zawsze gdy moja pomoc 
będzie potrzebna możecie na mnie liczyć. 

Nastąpiło uroczyste pożegnanie An-
drzeja Bojanowskiego oraz poproszono 
o prezentację swojej osoby nowego de-
legata Gdańska Alana Aleksandrowicza. 
Następnie K. Walków ogłosił przystąpie-
nie do kolejnego punktu posiedzenia – 
przegłosowanie zgłoszonego kandydata 
Alana Aleksandrowicza na funkcję pre-
zesa. Było to głosowanie tajne z wyma-
ganą bezwzględną większością głosów.

W głosowaniu Uchwały 23/203/2021 
w sprawie wyboru prezesa Związku 
Miast i Gmin Morskich oddano 31 gło-
sów, 27 głosy za, 4 głosy wstrzymujące 
się, 0 głosów przeciw.

Na nowego prezesa Związku Miast 
i Gmin Morskich wybrano delegata 
Gdańska Alana Aleksandrowicza.

W ramach punktu obrad obejmujące-
go wolne wnioski Wojciech Mańkiewicz, 
reprezentujący Cedry Wielkie: – Zgłaszam 

temat, którym chciałbym aby Związek za-
jął się w najbliższym czasie, tzn. zorgani-
zowanie spotkania, konferencji z osobami 
kompetentnymi merytorycznie na temat 
coraz częściej pojawiającej się teorii do-
tyczącej zagrożenia zalania obszarów zaj-
mowanych m.in. przez gminę Cedry Wiel-
kie. Dla nas staje się to coraz poważniejszy 
problem, ponieważ gmina traci zaintere-
sowanie inwestorów. Proszę o powołanie 
zespołu roboczego i pochylenie się nad 
tym tematem wraz z ekspertami.

Tyberiusz Narkowicz, delegat Jastar-
ni: – Przedkładam do rozpatrzenia przez 
gminy członkowskie sprawy dotyczącej 
zmiany ustawy o odpadach oraz podję-
cie apelu przez Związek w sprawie dzia-
łań ustawowych o zniesienie ograniczeń 
kwotowych w ustawie śmieciowej.

Maciej Skwierawski, delegat Sopotu: – 
Proszę o ponowienie apelu do premiera RP 
o podjęcie działań ustawowych w sprawie 
objęcia strefą ograniczonego parkowania 
także mniejsze gminy turystyczne, zwłasz-
cza nadmorskie poniżej 100 tys. mieszkań-
ców. Ponawiajmy nasze apele, ponieważ 
kropla drąży skałę i może nas usłyszą.

Delegaci przegłosowali oba wnioski 
jednogłośnie. 

Po zakończeniu głosowania, przewod-
niczący obrad Krzysztof Walków podzię-
kował wszystkim delegatom i przybyłym 
gościom za udział w zebraniu i zaprosił na 
galę z okazji jubileuszu XXX-lecia Związku.

Na tym obrady LVII Walnego Zebrania 
Delegatów Związku Miast i Gmin Mor-
skich zakończono.

R O M A N  KO L I C K I
F O T.  R O K  P I C T U R E S

wiedział M. Makowski. W przyszłym 
roku chcemy się również zaangażować 
w jego organizację. W ramach kontak-
tów z rządem RP Związek przekazał 
apel mający na celu wsparcie branży 
turystycznej ze strony rządu, także gmin 
nadmorskich oraz apel w sprawie pod-
jęcia pilnych działań dotyczących usu-
wania niebezpiecznych pozostałości po 
II wojnie światowej z dna Bałtyku. Jako 
Związek zgłosiliśmy chęć uczestnictwa 
w pracy międzyresortowej komisji po-
wołanej przez premiera RP, czekamy na 
jej powołanie, tym bardziej że nasz apel 
został zauważony w Parlamencie Euro-
pejskim. W kwietniu br., z inicjatywy Eu-
roposłanki Anny Fotygi PE przyjął rezolu-
cję w sprawie przeznaczenia środków na 
usunięcie pozostałości po II wojnie świa-
towej. Na wniosek gmin członkowskich 
ponowiliśmy apel w sprawie wysokości 
opłat za parkowanie w mniejszych miej-
scowościach nadmorskich. Podpisaliśmy 
także list intencyjny w sprawie utwo-
rzenia nowych kierunków studiów dla 
przyszłych samorządowców oraz studia 
dotyczące morskiej energetyki wiatro-
wej. Poza tym pragnę poinformować, że 
jako reprezentant Związku Miast i Gmin 

Morskich uczestniczyłem w posiedzeniu 
komisji sejmowej w sprawie zapisów 
ustawy oddającej samorządom zarzą-
dzanie plażami. 

Następnie dyrektor M. Makowski 
zaprezentował program działalności 
Związku na rok 2022 oraz plan docho-
dów i wydatków na 2022 rok, który de-
legaci przyjęli jednogłośnie.

Andrzej Bojanowski

Alan Aleksandrowicz
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Alan Aleksandrowicz jako wiceprezydent Gdańska 
odpowiada w mieście za inwestycje, nieruchomości, 
architekturę, geodezję, inspekcje budowlane i ochronę 
zabytków. 

Jest członkiem rad nadzorczych spółek użyteczności 
publicznej (Gdańskie Autobusy i Tramwaje Sp. z o.o. oraz 
Gdańska Infrastruktura Wodociągowo-Kanalizacyjna 
Sp. z o.o.). W latach 2009-2019 kierował InvestGDA 
(Gdańską Agencją Rozwoju Gospodarczego Ltd.) jako 
jej Chief Executive Officer – prezes spółki. 

Alan Aleksandrowicz w przeszłości pełnił również 
funkcję w służbie zagranicznej jako wicekonsul kieru-
jący działem prawnym w Konsulacie Generalnym RP 
w Chicago, USA. 

Alan Aleksandrowicz pełnił także funkcje kierow-
nika Centrum Usług Biznesowych Urzędu Miejskiego 
w Gdańsku, zastępcy dyrektora Wydziału Spraw Oby-
watelskich i Cudzoziemców w Urzędzie Wojewódz-
kim oraz członka rad nadzorczych Gdańskich Usług 
Komunalnych Sp. z o.o. i Gdańskiej Fundacji Przedsię-
biorczości. 

Był jednym z założycieli American School of Law na 
Uniwersytecie Gdańskim oraz Illinois Institute of Tech-
nology Chicago-Kent College of Law.

W A L N E  Z E B R A N I E  D E L E G A T Ó W  Z M I G M

– Przede wszystkim pragnę podzię-
kować za wybór na funkcję prezesa 
Związku Miast i Gmin Morskich. To duża 
odpowiedzialność, którą odczytuje tak-
że jako wyraz zaufania jakim zostałem 
obdarzony – mam nadzieję, że zaufania 
tego nie zawiodę. 

Nie ukrywam, że czuję to brzemię, 
które spoczywa na mnie, jako sukceso-
rze prezesury Andrzeja Bojanowskiego. 
Na trwałe zapisał się w historii Związku, 
którym kierował 15 lat. To nie tylko zna-
komity profesjonalista, ale także osoba 
niezwykle zżyta z morzem, z gospo-
darką morską w jej różnych obszarach, 
z miastami portowymi. Nie będzie łatwo 
sprostać tak bogatemu dorobkowi, ale 
chcę kontynuować te pomysły, zadania 
i projekty, które Związek podejmował 
podczas minionych 30 lat swojej działal-
ności i które kontynuacji tej wymagają.

Jestem przekonany, że zarówno jako 
Związek, ale i szarzej – w porozumieniu 
z organizacjami branżowymi, samorzą-
dowymi reprezentować będziemy głos 
wspólnot lokalnych w trudnym, ale miej-
my nadzieję owocnym, dialogu z rządem, 
także parlamentem, czy administracją 
rządową. Dialogu o sprawach, które nas 
dotyczą – o rozwoju gospodarczym gmin 
nadmorskich, rozwoju całego Wybrzeża, 
ochronie środowiska. Wszyscy będziemy 
mierzyć się z celami, które Komisja Euro-
pejska wyznacza w zakresie „zielonego 
ładu”. Chcemy, musimy w tych sprawach 
mówić wspólnym głosem.

Wspólnie będziemy też nie tylko 
promować nasze przedsięwzięcia, ale 
i angażować się w projekty, zarówno 
unijne jak i finansowane ze środków 
krajowych, które pozwolą nam wy-
pracować nowe rozwiązania chociaż-

by w obszarze zagospodarowywa-
nia i rozwoju marin czy na przykład 
w zakresie ochrony środowiska. Zwią-
zek, wszyscy nasi członkowie – miasta 
i i gminy nadmorskie – angażować się 
powinien również w projekty sieciowe 
typu INTEREG, co umożliwia nam ko-
rzystanie z rozwiązań już stosowanych 
w innych krajach jak również dzielenie 
się naszymi doświadczeniami. To waż-
ne projekty z punktu widzenia rozwoju 
samorządów i wspólnot lokalnych. 

Jestem głęboko przekonany, że za-
angażowanie delegatów, które było siłą 
napędową Związku przez minione 30 
lat również w nadchodzących dekadach 
stanowić będzie gwarancję działalności 
na miarę wyzwań, które nieść będzie 
nam nadchodząca rzeczywistość.

N O T O WA Ł :  R O M A N  KO L I C K I

Alan Aleksandrowicz
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»

MINISTER INFRASTRUKTURY  

Warszawa, dnia 24 listopada 2021 r.
Znak sprawy: DDP-1.051.50.2021

Pan
Andrzej Bojanowski
Prezes Zarządu
Związku Miast i Gmin Morskich
Wały Jagiellońskie 1, 80-853 Gdańsk

Szanowny Panie Prezesie,
w odpowiedzi na pismo znak: 9/ZMiGM/2021 z dnia 9 września 

2021 r. w sprawie problematyki pobierania tzw. opłat parkingowych 
w miejscowościach wypoczynkowych i turystycznych Ministerstwo In-
frastruktury przedstawia następujące stanowisko.

Na wstępie należy wskazać, że możliwość tworzenia śródmiejskiej 
strefy płatnego parkowania wprowadzona do ustawy z dnia 21 marca 
1985 r. o drogach publicznych (DzU z 2021 r. poz. 1376 i 1595) ustawą 
z dnia 5 lipca 2018 r. o zmianie ustawy o partnerstwie publiczno-prywat-
nym oraz niektórych innych ustaw (DzU 2018 r. poz. 1693) zwaną dalej 
„ustawą ppp”, obowiązuje od 5 września 2019 r. Zgodnie z obowiązują-
cym art. 13b ust. 2a i ust. 2b ustawy o drogach publicznych śródmiejską 
strefę płatnego parkowania ustala się na obszarach zgrupowania inten-
sywnej zabudowy funkcjonalnego śródmieścia, które stanowi faktyczne 
centrum miasta lub dzielnicy w mieście o liczbie ludności powyżej 100 000 
mieszkańców, jeżeli spełnione są warunki, o których mowa w ust. 2 (tzn. 
określone dla tworzenia strefy płatnego parkowania), a ustanowienie 
strefy płatnego parkowania może nie być wystarczające do realizacji lo-
kalnej polityki transportowej lub polityki ochrony środowiska. Jednocześ-
nie wprowadzono przepis, w myśl którego ustalenie śródmiejskiej strefy 
płatnego parkowania, w tym ustalenie wysokości opłaty za postój w tej 
strefie wymaga uprzedniego przeprowadzenia przez wójta (burmistrza, 
prezydenta miasta) analizy, która określi:
1) rotację parkujących pojazdów samochodowych w planowanej śród-

miejskiej strefie płatnego parkowania;
2) zakładany poziom rotacji parkujących pojazdów samochodowych 

w planowanej śródmiejskiej strefie płatnego parkowania, z uwzględ-
nieniem różnych poziomów wysokości opłat za postój w tej strefie.
Zatem dopiero po przeprowadzeniu ww. analizy rada gminy (miasta) 

na wniosek wójta (burmistrza, prezydenta miasta), zaopiniowany przez 
organy zarządzające drogami i ruchem na drogach, może ustalić śród-
miejską strefę płatnego parkowania. Jednocześnie zgodnie z art. 13b ust. 
4a ustawy o drogach publicznych ustalając wysokość opłaty za postój 
w śródmiejskiej strefie płatnego parkowania rada gminy (rada miasta) 
bierze pod uwagę wyniki ww. analizy.

Przedstawiając powyższe należy przede wszystkim wskazać, że 
głównym celem jaki przyświecał projektodawcy wprowadzającemu 
możliwość ustanawia śródmiejskiej strefy płatnego parkowania było 
zwiększenie efektywności obecnie funkcjonującego systemu opłat za 
parkowanie w centrach największych miast, tak aby był on skutecznym 
narzędziem do redukcji wzrastającego zanieczyszczenia i zatłoczenia 
wywołanego ruchem samochodowym oraz danie szansy na poprawę 
opłacalności inwestycji parkingowych (w tym PPP) w tych miastach. 
Projektodawcy kierowali się również ochroną mieszkańców ścisłego 
centrum dużych miast przez poprawę dostępności miejsc postojowych 
i zwiększenie rotacji pojazdów samochodowych. Wprowadzone zatem 
ww. ustawą ppp rozwiązania prawne miały na celu zwiększenie rotacji 
parkujących pojazdów w tzw. „śródmieściu” dużych miast, co przełożyć 
się miało na poprawę dostępności miejsc postojowych dla kierowców 
i poprawę powietrza w dużych miastach Polski.

Mając powyższe na uwadze, resort infrastruktury wyjaśnia, że wpro-
wadzone ww. ustawą ppp zmiany w ustawie o drogach publicznych 
stanowiły odpowiedź na najbardziej pilne potrzeby polityki ograniczania 

ruchu kołowego w największych miastach, w których ruch samochodo-
wy jest intensywny przez cały rok i cały tydzień.

Należy przy tym wskazać, że pierwotnie projekt ustawy zakładał 
wprowadzenie kryterium progowego w zakresie ilości mieszkańców 
miasta – na poziomie 200 tys. mieszkańców. W związku ze zgłaszanym 
wówczas, w ramach procedury legacyjnej, uwagami strony samorządo-
wej dotyczącymi bardzo małego zasięgu oddziaływania zaproponowa-
nego rozwiązania (nowa konstrukcja miała znaleźć zastosowanie jedynie 
w odniesieniu do kilkunastu największych miast) obniżono próg w za-
kresie liczby mieszkańców miasta do miasta o liczbie ludności powyżej 
100 tys. mieszkańców. Reasumując, nie można zgodzić się ze stwierdze-
niem, że możliwość tworzenia śródmiejskiej strefy płatnego parkowania 
jest rozwiązaniem niesprawiedliwym, gdyż od początku prac legislacyj-
nych miała ona służyć jedynie największym miastom Polski, w których 
tzw. zwykłe strefy płatnego parkowania okazały się niewystarczające do 
realizacji lokalnej polityki transportowej lub polityki ochrony środowiska.

Odnosząc się do propozycji wprowadzenia, oprócz „zwykłej” strefy 
płatnego parkowania i śródmiejskiej strefy płatnego parkowania, moż-
liwości tworzenia przez radę gminy (miasta) kolejnej strefy płatnego 
parkowania tzw. turystycznej strefy płatnego parkowania, w ocenie 
resortu infrastruktury, nie jest zasadne przede wszystkim ze względu na 
fakt, że proponowane rozwiązanie stanowi powtórzenie już istniejącego 
w przepisach ustawy o drogach publicznych narzędzia jakim dysponu-
je rada gminy (miasta) ustanawiająca strefę płatnego parkowania lub 
śródmiejską strefę płatnego parkowania. Zaproponowany cel tworzenia 
tzw. turystycznej strefy płatnego parkowania jest bowiem taki sam jak 
śródmiejskiej strefy płatnego parkowania tzn. celem ma być zapewnienie 
właściwej rotacji pojazdów. Jednocześnie, w ocenie resortu infrastruktury 
kryteria zaproponowane w celu zdefiniowania „miejscowości turystycz-
nej” są zbyt ogólne i mogą stwarzać w przypadku ich stosowania duże 
wątpliwości interpretacyjne. Każdy przepis tworzący prawa lub nakłada-
jący obowiązki winien być sformułowany w sposób pozwalający jedno-
znacznie ustalić, kto, kiedy i w jakiej sytuacji im podlega. Winien on być 
zatem tak skonstruowany, aby zakres jego stosowania obejmował tylko te 
sytuacje, w których działający racjonalnie ustawodawca istotnie zamierzał 
wprowadzić regulację tworzącą obowiązki. Wymóg jasności oznacza na-
kaz tworzenia przepisów klarownych i zrozumiałych dla adresatów. Zwią-
zana zaś z jasnością precyzja przepisu winna przejawiać się w konkretności 
nakładanych obowiązków i przyznawanych praw tak, aby ich treść była 
oczywista i pozwalała na wyegzekwowanie określonych zachowań. 
Wprowadzenie kolejnego rodzaju strefy płatnego parkowania jak również 
całkiem nowej definicji miejscowości turystycznej w ocenie resortu infra-
struktury może jedynie wprowadzić wątpliwości w zakresie prawidłowego 
stosowania przepisów ustawy o drogach publicznych.

Reasumując, resort infrastruktury informuje, iż w chwili obecnej nie 
pracuje nad zmianą przepisów ustawy o drogach publicznych w zakre-
sie zasad postoju pojazdów na drogach publicznych w strefach płatnego 
parkowania. Z uwagi na fakt, iż ww. przepisy ustawy o drogach pub-
licznych w zakresie możliwości tworzenia śródmiejskiej strefy płatnego 
parkowania są stosunkowo nowymi regulacjami nie jest możliwa po-
głębiona ocena funkcjonowania w praktyce śródmiejskiej strefy płatnego 
parkowania.

W związku z czym kwestia ewentualnego rozszerzenia obszaru 
śródmiejskiej strefy płatnego parkowania na miasta turystyczne czy też 
uzdrowiskowe może być rozważana dopiero po dłuższym okresie stoso-
wania ww. przepisów w praktyce.

Z poważaniem
Dokument podpisany elektronicznie przez:
Z upoważnienia
MINISTRA INFRASTRUKTURY
Agnieszka Krupa
Zastępca Dyrektora Departamentu Dróg Publicznych
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Sz.P.
Mateusz Morawiecki
Premier Rzeczpospolitej Polskiej

Apel Związku Miast i Gmin Morskich dotyczący zmiany za-
pisów w Ustawie z dnia 11 sierpnia 2021 r. o zmianie ustawy 
o utrzymaniu czystości i porządku w gminach, ustawy – Prawo 
ochrony środowiska oraz ustawy o odpadach.

Szanowny Panie Premierze,
Związek Miast i Gmin Morskich działając w imieniu gmin 

nadmorskich Polski, podczas obrad LVII Walnego Zebrania Dele-
gatów przyjął jednogłośnie konieczność zwrócenia się do Rządu 
Rzeczpospolitej Polskiej z apelem w sprawie niekorzystnych za-
pisów w nowelizacji Ustawy o utrzymaniu czystości i porządku 
w gminach, ustawy – Prawo ochrony środowiska oraz ustawy 
o odpadach.

Ustawa o utrzymaniu czystości i porządku w gminach reguluje 
sposób obliczenia opłaty za gospodarowanie odpadami komu-
nalnymi. Opłata ta może stanowić iloczyn:
1) liczby mieszkańców zamieszkujących daną nieruchomość, lub
2) ilości zużytej wody z danej nieruchomości, lub
3) powierzchni użytkowej lokalu mieszkalnego

oraz stawki opłaty ustalonej w uchwale rady gminy.
Gminy turystyczne, w szczególności nadmorskie, chętnie wy-

bierały metodę „od wody”, ponieważ jako jedyna jest metodą 
miarodajną, opierającą się na wiarygodnych danych (wskazania 
wodomierzy).

W dniu 11 sierpnia 2021 r. Sejm RP dokonał kolejnej nowe-
lizacji ustawy z dnia 13 września 1996 r. o utrzymaniu czysto-
ści i porządku w gminach. W artykule 6j, wspominanej ustawy, 

wprowadzono zapis ograniczający maksymalną stawkę opłaty za 
gospodarowanie odpadami komunalnymi w przypadku ustala-
nia jej na podstawie zużycia wody. Opłata ta obecnie nie może 
wynieść więcej niż 7,8 % przeciętnego miesięcznego dochodu 
rozporządzalnego na 1 osobę ogółem za gospodarstwo domowe, 
co daje w przybliżeniu wartości 150,00 zł miesięcznie. 

W gminach turystycznych, w których przyjęto, wyżej wymie-
nioną, metodę naliczania opłaty, regulacja ta spowoduje zmniej-
szenie przychodów gmin w dziale gospodarki odpadami. 

W miesiącach wzmożonej aktywności turystycznej, kwota 
określona w ustawie, jest niewystarczająca na pokrycie kosztów 
odbioru i zagospodarowania odpadów komunalnych wygenero-
wanych, zarówno przez mieszkańców jak i przez osoby korzysta-
jące z urlopowego wypoczynku na terenie tychże gmin. 

Na przykład zachowanie dotychczasowej metody naliczania 
opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi w Gminie 
Jastarnia doprowadzi, po 31 grudnia 2021 r., do zmniejszenia 
przychodów gminy w dziale gospodarki odpadami o około 35% 
w stosunku do dotychczasowych uzyskiwanych. Dział gospodarki 
odpadami będzie zatem wykazywał stały wysoki deficyt, który 
corocznie trzeba będzie pokrywać z innych dochodów budżeto-
wych, których główne źródło stanowią wnoszone przez miesz-
kańców podatki lokalne.

Apelujemy zatem o podjęcie działań mających na celu zniesie-
nie zapisów mówiących o maksymalnej kwocie opłaty na śmieci 
w wysokości 149,68 zł w gospodarstwach domowych rozliczają-
cych wg zużycia wody.

Z wyrazami szacunku
Marcin Makowski
dyrektor biura

Kopię otrzymuje:
1. Anna Moskwa – Minister Klimatu i Środowiska
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Mielno – gmina na piątkę

G R A T U L U J E M Y ! 

W ostatnim czasie mieleński samorząd został dwukrotnie wyróżniony. Znalazł 
się w gronie laureatów konkursu Gmina Przyjazna Seniorom oraz zajął wysokie, 

5. miejsce w Rankingu Samorządów Rzeczpospolitej.

Aktywni  seniorzy
Konkurs, w którym wyłaniane są 

gminy przyjazne seniorom, organi-
zowany jest przez Międzynarodowy 
Instytut Rozwoju Społecznego i słu-
ży promocji aktywności społecznej, 
przedsiębiorczości oraz edukacji oby-
watelskiej seniorów. Nagrodą jest 
bezpłatne wdrożenie na terenie gminy 
Ogólnopolskiej Karty Seniora.

– W gminie Mielno funkcjonuje 
grupa aktywnych seniorów – przy-
znaje Kornelia Liśkiewicz, dyrektor 
Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecz-
nej w Mielnie. – Nie prowadzimy klu-
bu seniora, otworzyliśmy za to Dzien-
ny Dom Senior Plus, a w strukturach 
Centrum Kultury w Mielnie prężnie 
funkcjonuje Uniwersytet Trzeciego 
Wieku. Dla władz samorządowych 

polityka senioralna była i jest priory-
tetem. Cieszymy się, bo w tym roku 
udało się nam uruchomić dużo przed-
sięwzięć dedykowanych tej grupie 
mieszkańców.

Piąta  gmina w Polsce
Mielno zajęło 5. miejsce w Polsce 

w rankingu samorządów w kategorii 
gminy miejskie i miejsko-wiejskie. Tym 
samym pokonało 873 jednostki samo-
rządu terytorialnego. Ranking Samo-
rządów Rzeczpospolitej uznawany jest 
za jeden z najbardziej prestiżowych 
i wiarygodnych w kraju. Od 17 lat re-
dakcja „Rzeczpospolitej” ocenia doko-
nania lokalnych władz w Polsce, co po-
zwala wyłonić i pokazać te samorządy, 
które najlepiej dbają o swój zrówno-
ważony rozwój. Zasady rankingu ustala 

niezależna kapitału, której przewodni-
czy były premier RP prof. Jerzy Buzek. 
W jej skład wchodzą także przedstawi-
ciele organizacji samorządowych, po-
zarządowych, władz publicznych oraz 
przedstawiciele redakcji „Rzeczpospo-
litej”. Zgodnie z przyjętą metodologią 
ranking weryfikuje skuteczność dzia-
łań władz samorządowych w kształ-
towaniu zrównoważonego rozwoju 
wspólnoty lokalnej, ujmowanego 
w strategicznych kategoriach: trwało-
ści ekonomicznej, trwałości środowi-
skowej, trwałości społecznej i jakości 
zarządzania. Nagrodę odebrała Olga 
Roszak-Pezała, burmistrz Mielna, która 
dedykowała ją swoim mieszkańcom, 
przedsiębiorcom, społecznikom, orga-
nizacjom pozarządowym oraz pracow-
nikom i współpracownikom.
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Marszałek Struk 
pisze do ministra 

Gróbarczyka

Rejs Niepodległości 

B E Z  G Ł O S U  Z  P O M O R Z A ?

W  C E D R A C H  W I E L K I C H

Minister Marek Gróbarczyk, 
pełnomocnik rządu 

ds. gospodarki wodą oraz 
inwestycji w gospodarce 

morskiej i wodnej, był 
organizatorem spotkania 

dotyczącego Zalewu 
Wiślanego i perspektywy 

rozwoju regionu. Spotkanie 
odbyło się 20 października br. 

Niestety, nie został na 
nie zaproszony żaden 

przedstawiciel samorządu 
województwa pomorskiego

Rocznicę odzyskania 
niepodległości świętować 
można na różne sposoby. 

Dobrym przykładem może 
być Rejs Niepodległości, 

który zorganizowany został 
na przystani żeglarskiej 

w Błotniku w przeddzień 
narodowego święta.

Z askoczenie tym faktem wyra-
ził marszałek Mieczysław Struk. 
W piśmie wysłanym 18 paździer-

nika pisze on, że z uwagi na wagę po-
dejmowanego tematu dyskusja powin-
na odbywać się z udziałem wszystkich 
zainteresowanych stron. 

„Zarząd Województwa Pomorskiego 
od wielu lat bierze czynny udział w dys-

Na pięciu łodziach żaglowych 
typu Marriner 19 w rejs udali 
się nasi radni i sołtysi. Nie 

zabrakło przedstawicieli Urzędu Gminy 
Cedry Wielkie, w tym również wójta 
gminy. Wybór jednostek nie był przy-
padkowy. Marriner 19 są to jednostki, 
które gmina Cedry Wielkie otrzymała 
na 100-lecie odzyskania niepodległości 
w ramach wojewódzkiego projektu sa-
morządu województwa pomorskiego 
„100 łodzi żaglowych na stulecie zaślu-
bin Polski z morzem”.

kusjach nt. budowy drogi wodnej łączącej 
Zalew Wiślany z Zatoką Gdańską. Wielo-
krotnie zgłaszaliśmy nasze merytoryczne 
uwagi i staraliśmy się zwracać uwagę 
Pana Ministra i innych instytucji publicz-
nych na różne uwarunkowania i zagro-
żenia (...) Ponadto rolą Samorządu Woje-
wództwa Pomorskiego jest kształtowanie 
kierunków rozwoju województwa, m.in. 
poprzez formułowanie zapisów Strategii 
Rozwoju Województwa Pomorskiego 
2030 czy uszczegółowiających ją pięciu 
Regionalnych Programów Strategicz-
nych” – czytamy w piśmie marszałka.

„Prowadzenie dyskusji w możliwoś-
ciach rozwojowych gmin i powiatów 
nadzalewowych w kontekście budowa-
nej drogi wodnej z wyłączeniem przed-
stawicieli Samorządu Województwa 
Pomorskiego jest niezrozumiałe i dysku-
syjne. Ponadto brak zaproszenia na spot-
kanie zadaje kłam twierdzeniom, jakoby 
wszystkie zainteresowane instytucje były 
zaangażowane w dyskusje nt. przekopu 
Mierzei, w tym jego roli w rozwoju regio-
nu” – podsumował Mieczysław Struk.

M I C H A Ł  P I O T R O W S K I
U R Z Ą D  M A R S Z A Ł KO W S K I 
W O J E W Ó D Z T WA  P O M O R S K I E G O
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Nowa trasa rowerowa
W Z D Ł U Ż  W I S Ł Y

Na Wyspie Sobieszewskiej rowerzyści mogą korzystać 
z nowej, urokliwej drogi rowerowej wzdłuż wału wiślanego 

aż do granic Gdańska. Trasa liczy blisko 7 kilometrów 
i jest częścią Wiślanej Trasy Rowerowej.

N owa droga rowerowa oddana 
została do użytku pod koniec 
października. Rozpoczyna się na 

skrzyżowaniu ulicy Boguckiego z ulicą. 
Świbnieńską. Rowerzyści, jadąc po ko-
ronie wału, docierają do granic Gdańska, 
gdzie trasa połączyła się ze ścieżką na 
terenie gminy Cedry Wielkie. Dodatkowo 
w okolicy Błotnika droga rowerowa ma 
swoje odgałęzienie w kierunku przystani.

Mocny atut  tur yst yczny
Nowa droga jest kolejnym odcinkiem 

Wiślanej Trasy Rowerowej R-9 i Pomor-
skich Tras Rowerowych o Znaczeniu 
Międzynarodowym R-10. Powstała trasa 
spina niejako kilka kierunków w pewien 
widoczny już i znany od lat system dróg 
rowerowych. Po pierwsze: łączy po za-
chodniej stronie drogi gdańskie z siecią 
dróg w gminie Cedry Wielkie, a nawet 
ze Szlakiem Mennonickim. Po drugie: 
łączy w bezpieczny sposób w Świbnie 
trasę R-9, czyli Wiślaną Trasę Rowerową 
z drogą R-10 i R-13. W kierunku zachod-
nim dojedziemy nią do Gdańska, a na 
wschód – dzięki sezonowej przeprawie 
promowej – na Mierzeję Wiślaną. Cały 
system to mocny turystyczny atut całe-
go regionu. 

Zadanie otrzymało dofinansowanie 
w ramach Regionalnego Programu Ope-
racyjnego Województwa Pomorskie-
go. Wykonawcą nowej trasy była firma 
WPRD Gravel, a umowa opiewała na 
blisko 4,4 mln złotych.

Sto metrów na niebiesko
Ciekawostką jest fakt, że na blisko 

stumetrowym odcinku trasy rowe-
rzyści poruszają się pomalowanym na 
niebiesko asfaltem. Przejeżdżając błę-
kitnym fragmentem można odnieść 
wrażenie, że jedzie się po wodzie – 
nieprzypadkowo. 

– Niebieski kolor tego fragmentu ma 
znaczenie symboliczne – mówi Ag-

nieszka Zakrzacka z Dyrekcji Rozbudowy 
Miasta Gdańska, która w imieniu Gminy 
Miasta Gdańsk prowadziła inwestycję. 
– W tym miejscu kiedyś płynęła Wisła 
i chcieliśmy o tym przypomnieć.

Do pomalowania asfaltu użyto stoso-
wanej w budownictwie farby, która po-
kryta została cienką warstwą specjalne-
go piasku. Dzięki temu droga zachowuje 
przyczepność, a podświetlona w nocy 
staje się także odblaskowa.

W miejscu, gdzie znajduje się niebieski odcinek drogi,  
kiedyś płynęła Wisła.

Rowerzyści, jadąc po koronie wału wzdłuż Wisły,  
docierają aż do granic Gdańska.

Nowa trasa została otwarta pod koniec października.

Fot. Marek Wałuszko Fot. DRMG

Fot. Dominik Paszliński
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Węzeł  
sztyk

Morski Port Lubin  
zmienia oblicze 

P R Ó B A  U S T A N O W I E N I A  R E K O R D U

U M O W A  J U Ż  P O D P I S A N A

10 listopada o godz. 12.00 odbyła się próba ustanowienia 
rekordu Polski na najwięcej osób wiążących węzeł żeglarski 

jednocześnie. Za pomysł na tegoroczny rekord i realizację 
próby odpowiadała Szkoła Podstawowa im. Mariusza 

Zaruskiego w Pucku, która w ten sposób już kolejny raz 
świętowała odzyskanie przez Polskę niepodległości.

Umowę dotyczącą zaprojektowania oraz wykonania  
robót budowlanych w porcie morskim w Lubinie  

(gm. Międzyzdroje) na wyspie Wolin podpisano  
9 listopada br. Jej wartość opiewa na 280 440 zł brutto. 

T ym razem, aby podkreślić związek 
Pucka z żeglarstwem i morzem, 
wspólnie wiązaliśmy węzeł żeglar-

ski sztyk. Ekspertem sprawdzającym 
poprawność wykonania węzłów i nie-
zależnym świadkiem został kapitan Lech 
Nowak.

W próbie brało udział 241 uczniów, 
którzy zawiązali węzeł na białych i czer-
wonych linach, które tworzyły kontur 
flagi państwowej. O zatwierdzeniu re-
kordu zdecyduje Biuro Rekordów, które 
wkrótce otrzyma dokumentację i mate-
riały niezbędne do weryfikacji.

B A RT Ł O M I E J  KA M I Ń S K I

P ort morski w Lubinie położony jest 
na wschodnim brzegu jeziora Wicko 
Wielkie, w północnej zatoce Zalewu 

Szczecińskiego. Jego nabrzeża ciągną się 
wzdłuż brzegów kanału, gdzie znajduje się 
również kilka przystani dla łodzi rybackich. 
Port posiada basen o długości 80 m i sze-
rokości 10 m. Charakteryzuje go stosunko-
wo mała powierzchnia basenu i krótka li-
nia nabrzeży portowych, które są wysokie 
i nieprzystosowane do cumowania jach-
tów. Nawierzchnia przy nabrzeżach jest 
zajęta przez sprzęt należący do rybaków. 
Nabrzeże basenu Rybackiego wraz z falo-
chronami ma długość 365 m, a nabrzeże 
Postojowe Zewnętrzne ma długość 120 m 
wraz z wyciągiem łodzi rybackich.

Inwestycja, którą przewidziano dla tego 
niedużego portu to „Przebudowa nabrze-
ża Postojowego wraz z wyciągiem łodzio-
wym w Morskim Porcie Lubin”. Jej wy-
konawcą została szczecińska spółka NBQ. 
Administratorem portu jest Urząd Morski 
w Szczecinie, który będzie pełnił funkcję 
inżyniera kontraktu dla całego zadania.

– Przedmiotem zadania jest przebudo-
wa nabrzeża Postojowego wraz z wycią-
giem łodziowym w Morskim Porcie Lubin 

o długości całkowitej 119,05 metra – po-
informował Urząd Morski w Szczecinie. 
Slip zlokalizowany w linii nabrzeża będzie 
służył do wodowania niewielkich jedno-
stek pływających. Nabrzeże zostanie wy-
posażone w system odbojowy, drabinki 
wyłazowe oraz pachoły cumownicze.

– Konieczność przebudowy wynika ze 
złego stanu technicznego istniejącego na-
brzeża. W żelbetowym oczepie występują 
liczne pęknięcia i odpryski powierzchnio-
we, stalowa ścianka szczelna na złączach 
dylatacyjnych posiada liczne nieszczel-
ności. Dokumentacja archiwalna wska-

zuje na liczne nieszczelności i perforacje 
ścianki szczelnej stalowej. Następstwem 
są widoczne zapadliska w nawierzchni 
za oczepem. Ze względu na obecny stan 
techniczny istniejącego nabrzeża wyko-
nanie prac związanych z przebudową jest 
koniecznością – podaje Urząd Morski.

Dodajmy, że zadanie zostanie zreali-
zowane w ramach projektu „Poprawa in-
frastruktury w małych portach Mrzeżyno, 
Niechorze, Lubin, Trzebież”, współfinanso-
wanego ze środków UE – Program Opera-
cyjny Rybactwo i Morze.

G O S P O DA R KA M O R S KA . P L
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XXX lat Związku  
Miast i Gmin Morskich

P O  R A Z  P I E R W S Z Y  W  G D A Ń S K U

Po raz pierwszy w historii Związku Miast i Gmin Morskich delegaci-członkowie świętowali 
jubileusz w Gdańsku. Do tej pory jubileuszowe spotkania tradycyjnie odbywały się 

w Szczecinie, ale tym razem trzy dekady istnienia Związku świętowane były  
17 listopada 2021 roku w Gdańsku w urokliwej scenerii stadionu Polsat Plus Arena Gdańsk. 

N ie ukrywam, że to dla mnie dzień pełen emocji – mó-
wił do licznie przybyłych na jubileuszowe uroczystości 
delegatów i gości Andrzej Bojanowski. – Trzy deka-

dy pracowitego istnienia takiej organizacji jak Związek Miast 
i Gmin Morskich to nieczęsty przypadek w historii polskich 
stowarzyszeń. Najlepszym dowodem są krótkie dzieje naszego 
protoplasty, do którego tak często się odwołujemy – Związku 
Gospodarczego Miast Morskich założonego przez Eugeniusza 
Kwiatkowskiego. Nam się udaje. Nie zawsze panuje wśród nas 
idylla, ale zawsze potrafimy znaleźć konsensus – mimo czasa-
mi różnicy zdań, mimo różnic politycznych, które w tak dużym 
środowisku muszą występować. Byliśmy ponad tymi różnica-
mi w imię reprezentacji wspólnego stanowiska wyrażającego 
dobro naszej nadmorskiej społeczności. Współuczestnictwo 
w tego typu organizacjach niezwykle wzbogaca, pozwala na 
wymianę doświadczeń i dynamizuje działania. Pozwala rów-
nież na transmisję wiedzy o problemach, które w Warszawie 
często są niezauważane a ich znaczenie niedoceniane.

Trzy dekady istnienia Związku zapisały się wieloma konkret-
nymi osiągnięciami, także w minionych 15 latach wiele sukce-
sów stało się naszym udziałem, jednak uważam, że potrzebne 
są zmiany. Jestem przekonany, że nowy prezes Związku wniesie 
wiele dobrego w działalność ZMiGM. Cieszą się, że jest nim Alan 
Aleksandrowicz, osoba niezwykle profesjonalna, kompetentna, 
doświadczona i energiczna. Życzę jemu i nam wszystkim, bo 
zawsze będę się czuł członkiem Związku, żeby przystępowało 
do niego jak najwięcej miast i gmin, a wspólny głos miał siłę 
sprawczą w dużych i małych sprawach naszego regionu.

Andrzej Bojanowski, jako ustępujący prezes Związku, stał 
się mimo woli główną postacią jubileuszowych uroczystości. 
Zabierający głos goście obok wypowiedzi nawiązujących do 
historii i dokonań Związku w minionych trzydziestu latach nie 
mogli zapomnieć o jego wieloletnim prezesie, stąd życzeniom 
i podziękowaniom za wieloletnią pracę na rzecz Związku nie 
było końca. Wśród składających życzenia był marszałek wo-
jewództwa pomorskiego, jeden ze współzałożycieli Związ-
ku Mieczysław Struk, który podkreślił ogromną rolę Związku 
w przedsięwzięciach o wymiarze lokalnym i ogólnokrajowym. 
Aleksandra Dulkiewicz, prezydent Gdańska, podziękowała za 
zaangażowanie delegatów w umacnianiu roli polityki morskiej 
i oraz konsekwentną działalność, dzięki której głos samorzą-
dów, gmin, miasteczek oraz miast leżących nad morzem był »
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XXX lat Związku Miast i Gmin Morskich
słyszalny i brany pod uwagę między innymi przy konstruowa-
niu różnych rozwiązań prawnych.

W imieniu Senatu RP i marszałka Tomasza Grodzkiego głos 
zabrał senator Jerzy Wcisła, który pełni też funkcję przewodni-
czącego Parlamentarnego Zespołu Dróg Wodnych.

Przez wiele lat byłem członkiem tego Związku i myślę, że 
dzięki tej pracy do parlamentu wszedł człowiek, który rozu-
mie morskość Polski. Za tę wiedzę, którą nabyłem w Związku 
chciałbym wszystkim Państwu podziękować. O rosnącej roli 
Związku niech świadczy fakt, że w najbliższym posiedzeniu 
Parlamentarnego Zespołu Dróg Wodnych po raz pierwszy w roli 
ekspertów wezmą udział przedstawiciele Związku Miast i Gmin 
Morskich.

Wśród gości zabierających głos była także eurodeputowana 
Magdalena Adamowicz, prezes Związku Miast i Gmin Mor-
skich w latach 1999-2007 Waldemar Jaroszewicz, były delegat 
Związku, dyrektor departamentu turystyki Urzędu Marszał-
kowskiego Województwa Pomorskiego Marta Chełkowska 
oraz liczni prezydenci, burmistrzowie i wójtowie miast i gmin 
będących członkami Związku oraz przedstawiciele zaprzy-
jaźnionych organizacji. Znakiem czasu była także obecność 
przedstawicieli świata nauki – Sylwii Mrozowskiej i prorekto-
ra Krzysztofa Bielawskiego z Uniwersytetu Gdańskiego, którzy 
prócz życzeń przekazali, w ramach nawiązanej między UG 
i ZMiGM współpracy, ufundowane stypendia dla pracowników 
samorządowych w ramach nowo utworzonego kierunku stu-
diów podyplomowych na Uniwersytecie Gdańskim „Lokalne 
struktury władzy – kształtowanie elit samorządowych”.

W podziękowaniu za wieloletni wkład w życie Związku pre-
zes Andrzej Bojanowski uhonorowany został nagrodą resor-
tową, odznaką „Zasłużony Pracownik Morza” wręczoną przez 
marszałka Mieczysława Struka oraz Odznaką Honorową Krzyż 
Związku Miast Nadwiślańskich wręczoną przez prezesa tego 
związku Tomasza Sowińskiego. 

Z okazji Jubileuszu XXX-lecia wręczone zostały także nagrody 
Związku Miast i Gmin Morskich „My dla Morza, Morze dla nas”.

Laureatami nagród zostali: Robert Pytlos – pełnomocnik 
ds. bursztynu Urzędu Miejskiego w Gdańsku, Łukasz Greinke 
– prezes ZMPG SA, prof. Krzysztof Czerwionka – Politechni-
ka Gdańska, Artur Lijewski – prezes Zarządu Portu Morskiego 
w Kołobrzegu, dr inż. kpt. ż.w. Wiesław Piotrzkowski – dyrektor 
Urzędu Morskiego w Gdyni, mgr inż. Anna Stelmaszyk-Świer-
czyńska – z-ca dyrektora Urzędu Morskiego w Gdyni ds. tech-
nicznych i Wojciech Zdanowicz – dyrektor Urzędu Morskiego 
w Szczecinie.

W części artystycznej uroczystości wystąpiła Kinga Włodar-
kiewicz oraz Natalia Capelik Muiangi wraz z zespołem. 

Dodajmy, że wszystkim uczestnikom jubileuszowej uroczy-
stości wręczona została monografia ZMiGM autorstwa Romana 
Kolickiego – „XXX lat Związku Miast i Gmin Morskich – My dla 
morza, morze dla nas”.

Jubileusz XXX-lecia Związku Miast i Gmin Morskich zakoń-
czyła uroczysta kolacja.

P O  R A Z  P I E R W S Z Y  W  G D A Ń S K U
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Jak gminy i firmy radzą sobie ze zmniejszaniem zanieczyszczania środowiska, z ochroną 
klimatu? O tym wypowiadali się naukowcy, biznesmeni, przedsiębiorcy, samorządowcy 

podczas Pomorskiego Eko Forum, które odbyło się w Gdańsku. Debaty toczyły się stacjonarnie, 
jednocześnie z transmisją online. Konferencję prowadził Tomasz Galiński.

Te wyzwania, o których będą 
państwo mówić, są wydarze-
niami oraz wyzwaniami tutaj 

i teraz – mówił Piotr Borawski – wice-
prezydent Gdańska, inaugurując obrady 
piątego Pomorskiego Eko Forum, 16 li-
stopada 2021 roku, w AmberExpo. Cho-
dzi zaś o zieloną transformację; o to, jak 
zmienić nasze myślenie.

– Chcę prosić o chwilę zastanowie-
nia, jak wy, specjaliści, możecie wspo-
móc nas, samorządowców, w tym, jak 
przekonać mieszkańców do zmian, które 
będą zmianami kosztownymi. Przed 
Gdańskiem stoi wyzwanie: przebudo-
wać w ciągu dekady transport publiczny 
z opartego na silnikach dieslowskich na 
zeroemisyjny albo niskoemisyjny – po-
wiedział Piotr Borawski.

– Głównym organizatorem Pomor-
skiego Eko Forum w 2021 roku jest 
Związek Miast i Gmin Morskich – po 
raz pierwszy – mówił dr Jarosław Kło-
dziński, członek zarządu Związku Miast 
i Gmin Morskich, dziękując za to, że 
w komfortowych warunkach można się 
spotkać i rozmawiać o ratowaniu kli-
matu, o zagospodarowaniu odpadów 
w sieci zamkniętej. To ukierunkowanie 
na element ważny dla naszej przyszłości 
opartej na ekologii, byśmy dochodzili do 

tego nie tylko wielkimi projektami, ale 
też naszą indywidualną działalnością.

To spotkanie jest przybliżeniem prob-
lemów, z którymi mamy do czynienia 
albo z tymi, które są przed nami – mó-
wił Jarosław Kłodziński.

Pierwsze zagadnienie Forum brzmia-
ło: Gmina neutralna klimatycznie? Te-
mat „Wodór jako paliwo alternatywne 
w gminach?” omówiła Anna Rozkosz, 
reprezentująca zagraniczną spółkę Me-
tacon AB.

Czy warto inwestować w „Autobu-
sy na wodór – rozwiązanie dla gmin” 
wyjaśniał Kazimierz Fudala, dyrektor 
ds. technicznych Miejskiego Przedsię-
biorstwa Komunikacyjnego SA w Kra-
kowie.

Jaka jest „Komunikacja miejska opar- 
ta o napęd elektryczny”, opisał Maciej 
Lisicki, prezes spółki Gdańskie Autobusy 
i Tramwaje Sp. z o.o.

Część wypowiedzi prezesa Macieja 
Lisickiego była zimnym prysznicem. Po 
pierwsze, M. Lisicki przypomniał zgro-
madzonym, że auta elektryczne istniały 
już dawno, a pierwszy samochód, który 
przekroczył prędkość 100 km na godzi-
nę był pojazdem elektrycznym! Czy więc 
dzisiaj samochody na prąd to duża inno-
wacja? Można jeździć na wodę, czyli na 

wodór, jeśli najpierw włożymy do niej, 
czyli do wody, dużo energii, a wypro-
dukowanie tej energii wiąże się z emisją 
dwutlenku węgla. Obecnie sytuacja jest 
taka, że w Polsce poruszanie się samo-
chodem benzynowym jest mniej emi-
syjne niż elektrycznym, biorąc pod uwa-
gę koszty ekologiczne wyprodukowania 
samochodu na prąd.

– Dzisiaj podpisujemy umowę doty-
cząca trzech mikrobusów elektrycznych 
do obsługi głównego i starego miasta – 
poinformował prezes Maciej Lisicki. Mi-
krobusy te będą kursowały na linii nr 100.

„Elektromobilność w gminach” 
przedstawił dyrektor Łukasz Kłos z Urzę-
du Miejskiego w Gdańsku.

– Gdańsk był pierwszym miastem 
w Polsce, testującym kursowanie auto-
nomicznych autobusów do zoo oraz na 
cmentarzu Łostowickim – poinformo-
wał dyrektor Łukasz Kłos.

Ekorozmowy: pojazdy elektryczne vs. 
wodorowe – prowadził Tomasz Galiński.

Natomiast o wykorzystaniu biogazu 
w gminach mówił Michał Dzioba, prezes 
Zakładu Utylizacyjnego w Gdańsku.

W zagospodarowaniu odpadów 
w Pomorskiem olbrzymią rolę od-
grywa Zakład Utylizacyjny w Gdań-
sku-Szadółkach. Tam powstanie zakład 
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termicznego przekształcania odpadów 
komunalnych, czyli popularnie mówiąc: 
spalarnia. Ona będzie dostarczać ciepło 
do sieci miejskiej. Mówił o tym prezes 
Michał Dzioba. Problem odpadów na-
dających się do zagospodarowania jest 
olbrzymi. W Europie marnuje się rocznie 
88 mln ton odpadów żywnościowych 
z czym wiąże się się 6 procent emisji ga-
zów cieplarnianych.

W zakresie zagospodarowania odpa-
dów Zakład Utylizacyjny współpracuje 
z Politechniką Gdańską. O tym powie-
dział nam również prof. Jan Hupka z tej 
uczelni.

Jak powstaje zielona energia z od-
padów, wyjaśniał Sławomir Kiszkurno, 
prezes zarządu spółki Port Czystej Ener-
gii Sp. z o.o.

 – Spalarnia odpadów ma utylizować 
część energetyczną odpadów komunal-
nych pochodzących z 35 gmin – mówił 
Sławomir Kiszkurno. Warto uświadomić 
sobie, że w Pomorskiem są 123 gminy. 
W całym kraju do termicznego zago-
spodarowania pozostaje około 3,5 mln 
ton odpadów rocznie – do przetwo-
rzenia na ciepło. Spalarnie są sposobem 
na wzmocnienie ochrony środowiska. 
W Europie jest ich prawie 500, w tym 
we Francji 130, w Niemczech około 100, 
w Finlandii: 9 – na 5 mln mieszkańców. 
W Polsce funkcjonuje około 10 spalarni 
odpadów komunalnych. Zagospodaro-
wują je termicznie także m.in. cemen-
townie.

Dużą rolę w ochronie klimatu mają do 
odegrania lasy. O tym mówił w ramach 
prezentacji pt. „Niskoemisyjna flota 
w instytucji. case study” dyrektor Jerzy 

Fijas z Dyrekcji Generalnej Lasów Pań-
stwowych, twórca i lider projektu „Las 
Energii”:

Planowane są budowy wytwórni 
prądu na terenach leśnych: elektrowni 
wiatrowych oraz fotowoltaicznych. 
– Uruchomiono pilotaż budowy farm 
wiatrowych, we współpracy z Duń-
czykami – poinformował Jerzy Fijas. 
Wiatraki będą lokowane w miejscach 
niedostępnych dla linii przesyłowych, by 
lokalnie zaopatrywały w prąd.

Lasy Państwowe wyposażają się 
w samochody elektryczne. Jednocześ-
nie, budowane są przez Lasy Państwowe 
stacje ładowania samochodów prądem; 
stacje te będą ogólnodostępne. Jak może 
wyglądać dobra zielona transformacja 
w gminach? Jakie są efekty współpracy 
gminy z firmą ciepłowniczą, opowie-
działa Anna Jakób, członek Zarządu 
Gdańskiego Przedsiębiorstwa Energety-
ki Cieplnej Sp. z o.o.:

W miastach trwa przebudowywanie 
węglowego systemu produkcji ciepła 
na gazowy. W Polsce paliwem transfor-
macji z węgla na odnawialne źródła jest 
właśnie gaz. Realizuje ów proces m.in. 
Gdańskie Przedsiębiorstwo Energetyki 
Cieplnej. Mówiła o tym Anna Jakób, wi-
ceprezes GPEC. Obecnie działania GPEC 
w tym zakresie koncentrują się m.in. na 
Kociewiu: w miastach Tczew, Pelplin, 
Starogard Gdański.

GPEC pokazuje, jak się „wychodzi” 
z węgla, jak można rezygnować z tego 
opału – z korzyścią dla zdrowia ludzi 
oraz klimatu Ziemi.

Jak wygląda zanieczyszczenie po-
wietrza w Pomorskiem? O tym właśnie 

uczestnicy Pomorskiego Eko Forum 
dowiedzieli się podczas wykładu, któ-
ry wygłosiła Magdalena Haas, dyrektor 
Agencji Regionalnego Monitoringu At-
mosfery Aglomeracji Gdańskiej:

Nie jest u nas wesoło, jeśli chodzi 
o zanieczyszczenie pyłem. Na tle Europy 
wypadamy korzystniej w emisji dwu-
tlenku azotu, ale nie jest to pociesze-
niem. Wysoka jest emisja benzoalfapire-
nu w Pomorskiem.

Drugi temat Pomorskiego Eko Forum 
brzmiał: Gospodarowanie odpadami 
w gminach.

O rozszerzonej odpowiedzialności 
producenta (ROP) mówiła Olga Goitow-
ska, zastępca dyrektora Wydziału Go-
spodarki Komunalnej Urzędu Miejskiego 
w Gdańsku.

Zmiany w ustawie o utrzymaniu czy-
stości i porządku w gminach przedstawił 
mecenas Maciej Kiełbus z kancelarii Dr 
Krystian Ziemski & Partners, Kancelaria 
Prawna

Nową metodę obliczania poziomów 
recyklingu przybliżyła dyrektor Magda-
lena Wiśniewska z Urzędu Miejskiego 
w Gdańsku

Jak zabezpieczać roszczenia i jak 
w takich przypadkach wygląda relacja: 
przepisy a rzeczywistość, przedstawił 
Grzegorz Romanowicz, STBU Brokerzy 
Ubezpieczeniowi.

W Programie Pomorskiego Eko Fo-
rum były też następujące zagadnienia: 
Transgraniczne przemieszczanie od-
padów – doświadczenie spółki komu-
nalnej „Eko Dolina” w Łężycach, które 
przygotowała Alicja Drywa, kierownik 
Działu Ochrony Środowiska w spółce Eko 
Dolina; Zielona firma. Zrównoważone 
myślenie od projektowania po recykling. 
Case study – autorstwa Roberta Chryc-
-Gawrychowskiego, prezesa Northvolt 
Sp.z o.o.; Koliber – rola biznesu w two-
rzeniu zachowań eko – filmowa dys-
kusja: Zakład Utylizacyjny, Balex Metal, 
Fundacja Biznes dla Klimatu, GIWK.

Agnieszka Kowalkiewicz ze spółki 
Gdańskie Wody przygotowała zagad-
nienie: „Roślinne oczyszczanie wód 
z mikroplastiku – projekt badawczy”, 
a przedstawiła je Małgorzata Drewnow-
ska, specjalista ds. jakości wody w spółce 
Gdańskie Wody.

KA Z I M I E R Z  N E T KA

»
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L A N D - S E A - A C T

Realizacja projektu  
w ramach Programu Interreg 

Region Morza Bałtyckiego
10 grudnia 2021 r. odbyła się konferencja podsumowująca projekt Land-Sea-Act,  

którego jednym z partnerów był Związek Miast i Gmin Morskich.  W związku z sytuacją 
pandemiczną została ona przeniesiona online.

P rojekt Land-Sea-Act jest reali-
zowany od stycznia 2019 r. Jego 
głównym celem było zgroma-

dzenie interesariuszy zaangażowanych 
w zarządzanie i planowanie obszarów 
przybrzeżnych, znalezienie rozwiązań 
dla wyzwań związanych z planowaniem 
przestrzennym obszarów morskich wo-
kół Morza Bałtyckiego oraz opracowanie 
wielopoziomowego programu zarzą-
dzania w tym zakresie. 

Projekt miał w założeniu poprowa-
dzić władze krajowe, regionalne i lo-
kalne, a także interesariuszy z różnych 
sektorów do:
• lepszej współpracy transnarodowej, 

która ułatwiłaby wymianę wie-
dzy w celu wspierania niebieskiego 
wzrostu;

• podnoszenia świadomości, wiedzy 
i umiejętności w celu wzmocnienia 
inicjatyw niebieskiego wzrostu i zin-

tegrowanego rozwoju na obszarach 
przybrzeżnych;

• zrównoważonego rozwoju obsza-
rów na styku morza i lądu  poprzez 
poprawę zarządzania wybrzeżami, 
uwzględniając interesy lokalnych 
społeczności. 
Związek Miast i Gmin Morskich razem 

z innym polskim partnerem – Instytu-
tem Oceanologii Polskiej Akademii Nauk 
(IOPAN) – był zaangażowany w szcze-
gólności w dwa typy działań w ramach 
projektu:
• studia przypadków i wnioski dotyczą-

ce sposobu rozumienia i oceny istnie-
jących i przyszłych wartości, potrzeb »
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i wykorzystania obszarów na styku 
lądu i morza (w tym aspekty kulturo-
we), tak by wspierać ich zrównowa-
żony rozwój i zarządzanie;

• identyfikację kluczowych zasad 
i kroków podczas wdrażania zarzą-
dzania, które ograniczyłyby bariery 
we współpracy między zaintereso-
wanymi stronami w celu osiągnięcia 
lepszych rozwiązań w zakresie zarzą-
dzania obszarami morskimi i przy-
brzeżnymi.
W ramach prac nad studium przypad-

ku Zatoki Gdańskiej, którym przewodził 
IOPAN, Związek Miast i Gmin Morskich 
zebrał dane, a następnie wydał prze-
wodnik pt. „Atrakcje turystyczne gmin 
Zatoki Gdańskiej”. Przewodnik został 
wydany w wersji papierowej w języku 
polskim i angielskim, a następnie roz-
dany zainteresowanym gminom i pod-
miotom. Został także zaprezentowany 
partnerom zagranicznym projektu Land-
-Sea-Act oraz uczestnikwom 4. Forum 
Morskiego Planowania Przestrzennego. 
Ponadto jest cały czas dostępny na stro-
nie internetowej Związku pod adresem: 
http://zmigm.org.pl/wp-content/uplo-
ads/2020/07/PRZEWODNIK_PL_net-
-na-09.07.2020.pdf

Projekt Land-Sea-Act zaowocował 
wieloma ciekawymi inicjatywami: war-
sztatami dla osób zaangażowanych 
w planowanie przestrzenne, międzyna-
rodowym panelem eksperckim, akcjami 
pilotażowymi, które zwiększają atrakcyj-
ność obszarów przybrzeżnych, a także 
dokumentami, które w sposób całościo-
wy mogą pomóc we wdrażaniu strategii 
oraz wielopoziomowego zarządzania. 

Inspirujące były działania w ramach 
celu Rozwój przedsiębiorczości tury-
stycznej w małych portach (przypadek 

Danii), które nieoczekiwanie doprowa-
dziły do utworzenia platformy https://
land-sea-art.eu/, gdzie są i nadal będą 
dodawane przykłady ciekawych rozwią-
zań uatrakcyjniających nabrzeża. 

Najważniejsze rezultaty: kompen-
dium metodologii oraz agenda wielopo-
ziomowego zarządzania będą dostępne 

na stronie projektu https://land-sea.eu/
results/ na początku 2022 r. Już teraz 
można natomiast odwiedzić stronę, aby 
przeczytać o konkretnych wydarzeniach 
oraz wnioskach z przeprowadzonych 
warsztatów. 

Dla polskich gmin nadmorskich inte-
resujące są rezultaty rozważań i spotkań 

L A N D - S E A - A C T

Główne punkty dyskusyjne i wnioski z panelu eksperckiego podczas warsztatów  
na 4. Forum Morskiego Planowania Przestrzennego

Realizacja projektu w ramach  
Programu Interreg Region Morza Bałtyckiego

»
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w ramach Panelu Eksperckiego dotyczą-
cego wartości kulturowych w morskim 
planowaniu przestrzennym (MSP) i nie-
bieskim wzroście (ang. Blue Growth).  

Obejmują one m.in. następujące 
wnioski:
• często w procesie planowania prze-

strzennego obszarów na styku lądu 
i morza można zaobserwować różne, 
a nawet sprzeczne interesy: miesz-
kańcy mogą być zarówno źródłami 
problemów, jak i ofiarami w procesie  
poszukiwaniu równowagi w rozwoju 
tych obszarów (nowe zainteresowa-
nia versus tradycje);

• integracja między poziomami pla-
nowania jest kluczowym aspektem 
w dążeniu do poszanowania lokal-
nych wartości;

• ważne jest, aby zwracać uwagę na 
zmiany klimatu i stosowanie różnych 
narzędzi planowania w celu rozwią-
zania problemów związanych ze 
zmianą klimatu na obszarach przy-
brzeżnych;

• podejście interdyscyplinarne (nauki 
społeczne) jest kluczowe i podkreśla 
wartości lokalne;

• proces wyboru lokalizacji (np. pod 
nowe inwestycje) powinien opierać 
się na wielu aspektach, w tym war-
tościach lokalnych.
Jeśli chodzi o sam proces wielopo-

ziomowego zarządzania obszarami 

przybrzeżnymi i morskimi, promowany 
i analizowany podczas realizacji projektu 
Land-Sea-Act, to doczekał się wielu waż-
nych rekomendacji, które mogą być waż-
nymi punktami odniesienia przy pracach 
nad tego typu rozwiązaniami w polskich 
gminach i miastach nadmorskich. 

Kilka z nich obejmują następujące 
punkty: 
• aby usprawnić proces zarządzania, 

musimy prowadzić otwarty dialog 
i współpracę na wszystkich pozio-
mach zarządzania;

• zaangażowanie odpowiednich inte-
resariuszy w istniejące procesy pla-

nowania ma kluczowe znaczenie dla 
procesu. Interesariusze z poziomu 
lokalnego mają lepsze/bliższe spoj-
rzenie na problemy i mogą pracować 
nad rozwiązaniami bezpośrednio, 
podczas gdy interesariusze regional-
ni są jak pomost między krajowymi 
i lokalnymi podmiotami. Władze kra-
jowe mają szerszy pogląd, natomiast 
interesariusze ponadnarodowi są 
w stanie zrozumieć ogólny obraz i są 
ważni w celu wymiany najlepszych 
praktyk, inspirując się nawzajem;

• w procesach zarządzania wybrze-
żem i morzem odpowiednie władze 
powinny być elastyczne i gotowe na 
zmiany, aby osiągnąć rozwiązania.
Ostatnim elementem realizacji pro-

jektu Land-Sea-Act są zaplanowane na 
styczeń warsztaty, które poprowadzą 
eksperci IOPAN oraz ZMiGM dla polskich 
podmiotów lokalnych i regionalnych. 
Związek Miast i Gmin Morskich będzie 
informował o nich na swojej stronie, 
mediach społecznościowych oraz e-
-mailowo. Już teraz serdecznie na nie 
Państwa zapraszamy!

M A RTA  C Z A R N E C KA- GA L L AS

Prezentacja dotycząca wielopoziomowego planowania przestrzennego w ramach 
warsztatów projektu Land -Sea-Act podczas 4. Forum Morskiego Planowania 
Przestrzennego w czerwcu 2021 r. 

Fot. Margarita Volosina
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Sportowa Olimpiada 
Przedszkolaka

30 września 2021 roku w sali gimnastycznej Centrum 
Kształcenia Zawodowego i Ustawicznego nr 2 w Gdyni odbyła 

się Sportowa Olimpiada Przedszkolaka. Patronat honorowy 
objął prezydent Gdyni dr Wojciech Szczurek. 

O limpiada to pomysł autorski Ja-
rosława Kłodzińskiego, dr. nauk 
o kulturze fizycznej. Organizato-

rami tego sportowego przedsięwzięcia 
byli: Fundacja Pozytywne Pomorze, Ja-
rosław Kłodziński i Partnerzy.

Zaproszonych zostało 5 przedszkoli 
z 125 zawodnikami. Przybyli goście 
honorowi: Cezary Staniszewski, trener 
polskiej kadry olimpijskiej oraz trener 
drużyny olimpijskiej Królestwa Hiszpa-
nii oraz Jerzy Greszkiewicz zawodnik 
i trener. 

O godz. 10.00 zabrzmiała muzyka 
ze „Star Wars” i nastąpiła parada drużyn: 
Przedszkole nr 11 – gospodarz Olimpia-
dy (Polska), Przedszkole nr 30 (Japonia), 
Przedszkole nr 43 (Kanada), Przedszkole 
nr 35 (Stany Zjednoczone) i Przedszkole 
nr 18 (Brazylia). 

Kapitanowie drużyn stanęli obok flagi 
olimpijskiej, rotę ślubowania olimpij-
skiego po jednym wersie (by zawodnicy 
mogli powtarzać) odczytał Cezary Sta-
niszewski. Flaga olimpijska powoli su-
nęła pod sufit, a wszyscy śpiewali hymn 
narodowy. Olimpijczyk Jerzy Greszkie-
wicz i prezes Fundacji Janina Wasylka 
nieśli lampę z płomieniem, podeszli do 
znicza olimpijskiego i zapalili go. 

Przed drużynami było osiem konku-
rencji. Jedna rzutowa i siedem na czas. 

Konkurencje, które trwały najdłużej, 
czyli toczenie piłki i hokej miały po 
dwa stanowiska. Nie było rywalizacji 
bezpośredniej. Sędzia liczył celne rzuty 
i wpisywał czasy do karty. Po zakoń-
czeniu wszystkich konkurencji wolon-
tariusz kartę oddawał do organizatora. 
Drużyna udawała się na poczęstunek. 

Tam czekały na nich napoje, owoce 
i słodycze. Taki sam zestaw otrzymali 
kibice.

Wyniki Sportowej Olimpiady Przed-
szkolaka ogłosił mistrz ceremonii dr Ja-
rosław Kłodziński.

Jury w składzie: prezes Fundacji 
Pozytywne Pomorze Janina Wasyl-

W  G D Y N I
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ka, trener kadry olimpijskiej Cezary 
Staniszewski i olimpijczyk Jerzy Gresz-
kiewicz jednomyślnie postanowili: 
z uwagi na bardzo wysoki poziom 
przygotowania wszystkich drużyn 
i minimalne różnice czasowe pomię-
dzy nimi postanawiają przyznać pięć 
pierwszych miejsc. A oznacza to, że 
wszyscy jesteście mistrzami olimpij-
skimi. Każdy z Was otrzymuje złoty 
medal Sportowej Olimpiady Przed-
szkolaka. Szanujcie ten medal. 

Nagroda główna, Wielki Puchar 
Przewodniczącego Komisji Sportu Rady 
Miasta Gdyni, była tylko jedna. Fundator 
dr Jarosław Kłodziński razem z przed-
szkolami uzgodnili, że to trofeum po jed-
nym miesiącu będzie wyeksponowane 
w każdym z przedszkoli. Zaczynamy  
od Przedszkola nr 35, potem PS 11, PS 
30, PS 43 i PS 18. Potem wróci do fun-
datora. Na zakończenie wykonano pa-
miątkowe zdjęcia drużyn z pucharami, 
medalami i nagrodami. Dzięki Fundacji 
i organizacji olimpiady mieliśmy ponad 
stu zadowolonych, młodych sportow-

ców – być może przyszłych olimpij-
czyków. 

Z okazji Międzynarodowego Dnia 
Dziecka zapraszamy na sportowe po-
tyczki przedszkolaków. Drużynę sta-
nowić będą przedszkolaki i po jednym 

rodzicu. Konkurencje będą wykonywane 
wspólnie w bezpośredniej rywalizacji. Ze 
sportowym pozdrowieniem

W I E S Ł AW  L I C  
W I C E P R E Z E S  F U N DAC J I 
P O Z Y T Y W N E  P O M O R Z E

Współpraca  
w zakresie 

turystyki wodnej 

P O T  I  W O P R

Polska Organizacja 
Turystyczna i Wodne 

Ochotnicze Pogotowie 
Ratunkowe podpisali 

porozumienie o współpracy, 
którego celem jest m.in. 
rozwój turystyki wodnej 

w Polsce i promowanie 
bezpieczeństwa nad wodą.

C hcemy promować aktywną for-
mę wypoczynku, a jednocześnie 
edukować zarówno młodszych, 

jak i starszych miłośników turystyki 
wodnej, o tym, jak zachowywać się nad 
Bałtykiem, jeziorami czy na kąpieliskach 
– podkreślił prezes POT Rafał Szlachta.

Jak przekazano, ważnym elementem 
współpracy będzie edukacja turystów 
uprawiających turystykę wodną i sze-
rzenie zasad bezpieczeństwa nad wodą 
poprzez akcje w mediach społecznoś-
ciowych i internetowych POT. Wspólne 

działania mają też dotyczyć Mobilnego 
Centrum Edukacji – Turystyczna Szkoła, 
w ramach którego WOPR ma prezento-
wać m.in. animacje.

Postanowienia umowy przewidują 
także kontynuację w 2022 r. kampanii 
społecznej „Bezpieczna Woda” skiero-
wanej do dzieci, młodzieży, pedagogów 
i rodzin z dziećmi.

Zgodnie z podpisanym porozumie-
niem POT i WOPR mają też wspólnie 
promować turystykę wodną w Polsce 
i organizować wydarzenia turystyczne, 

rekreacyjne oraz zawody w kraju i za 
granicą. Celem jest także rozwój ruchu 
turystycznego do miejsc związanych 
z wodą, tj. stanic, nad jeziora, do marin, 
kąpielisk, rezerwatów przyrody na sezon 
letni i krótkie pobyty.

Porozumienie podpisali w siedzibie 
Wodnego Ochotniczego Pogotowia Ra-
tunkowego: prezes POT Rafał Szlachta 
oraz prezes Wodnego Ochotniczego 
Pogotowia Ratunkowego Paweł Błasiak.

PA P
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G M I N A  W Ł A D Y S Ł A W O W O

Z realizowany został w ramach jednego 
z zadań projektu pn. „Kompleksowy 
system wsparcia miast i gmin po-

wiatu puckiego w wieku senioralnym i ich 
opiekunów” współfinansowanego z Euro-
pejskiego Funduszu Społecznego w ramach 

Regionalnego Programu Operacyjnego 
Województwa Pomorskiego na lata 2014- 
-2020. Gmina Władysławowo jest jednym 
z czterech partnerów realizujących projekt, 
którego celem jest przeciwdziałanie osa-
motnieniu i marginalizacji seniorów.

Korzyści z funkcjonowania takie-
go Klubu jest wiele. Podopieczni mają 
możliwość aktywnego i kreatywnego 
spędzania czasu, uczestniczą w zajęciach 
z aktywności ruchowej, w warsztatach 
kulinarnych, dietetycznych, plastycz-

Klub Seniora  
we Władysławowie

II miejsce w Rankingu Gmin 
Województwa Pomorskiego 

Gmina Władysławowo zdobyła II miejsce w Rankingu Gmin Województwa Pomorskiego 2021 
w kategorii Gminy Miejsko-Wiejskie. Przedsięwzięcie zostało zainicjowane przez Fundację 

Rozwoju Demokracji Lokalnej im. Jerzego Regulskiego we współpracy z Gdańskim  
Urzędem Statystycznym, i ma wyróżnić gminy, które najlepiej rozwijają się  
pod względem społecznym i gospodarczym w województwie pomorskim.

P omysłodawcy podkreślają, że celem 
rankingu jest zachęcenie mieszkań-
ców i władz do wspólnej dyskusji 

o lokalnych przedsięwzięciach, planach 
rozwoju i inicjatywach, które spowodują 
dynamizację ekonomiczną i gospodarczą 
regionu. Najbardziej rozwojowe gminy 
stają się wzorem dla innych, które później 
wprowadzają podobne reguły w swoich 
samorządach. W ten sposób wojewódz-
two pomorskie staje się jeszcze lepsze. 
Z rankingu wykluczone są miasta na pra-
wach powiatu, a więc Gdańsk, Gdynia, 
Sopot i Słupsk. 

Urząd Statystyczny w Gdańsku podaje 
informacje dotyczące różnych sfer życia 
w społeczności lokalnej. Te gminy, które 
najlepiej realizują swoje zadania i dodat-
kowo korzystają z potencjału rozwojowe-
go, zajmują w rankingu najwyższe miej-
sca. Niezależna kapituła analizuje dane 
pochodzące z Głównego Urzędu Staty-
stycznego oraz z Ministerstwa Finansów, 
i na tej podstawie przydziela punkty. Gmi-
ny zajmują miejsca w kategoriach: gminy 
wiejskie, gminy miejsko-wiejskie, gminy 
miejskie, gminy liderzy powiatowi oraz li-
der wspierania aktywności obywatelskiej, 

lider wspierania rozwoju pracowników 
JST. Kapituła mogła przyznawać punkty 
w następujących kategoriach: trwałość 
ekonomiczno-finansowa, trwałość spo-
łeczna, trwałość środowiskowa, jakość 
zarządzania urzędem, procesem uchwa-
łodawczym oraz poziom współpracy mię-
dzy samorządami.

Laureaci zostali wyłonieni podczas gali, 
która odbyła się 18 listopada w Gdańsku. 

Laureaci Rankingu Gmin Wojewódz-
twa Pomorskiego 2021
Liderzy województwa pomorskiego: 1. Gmi-
na Miasto Krynica Morska, 2. Gmina Jastarnia, 
3. Gmina Miejska Łeba, 4. Gmina Władysła-
wowo, 5. Gmina Miejska Pruszcz Gdański.
Liderzy – gminy miejsko-wiejskie: 
1. Gmina Jastarnia, 2. Gmina Władysła-
wowo, 3. Gmina Żukowo, 4. Gmina Bytów, 
5. Gmina Nowy Dwór Gdański.

Z myślą o osobach 60+, 
w „Ogrodzie Zimowym” Domu 

Rybaka we Władysławowie, 
z początkiem grudnia br. 

powstał Klub Seniora.

24 Z w i ą z e k  M i a s t  i  G m i n  M o r s k i c h
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Współpraca  
z organizacjami  
pozarządowymi

R eferat PKiSS powstał z początkiem br., 
i jest jedynym referatem funkcjonują-
cym w jednostkach samorządu teryto-

rialnego w powiecie puckim o tak rozległym 
spektrum działania: od szeroko rozumianej 
promocji, poprzez współpracę z organiza-
cjami, komunikację społeczną aż po budżet 
obywatelski.

W spotkaniu wzięli udział: burmistrz Ro-
man Kużel, pracownicy RPKiSS, Jacek Brze-
ziński, przedstawiciel Ośrodka Współpracy 
Ekonomii Społecznej Obszaru Metropolital-
nego Gdańsk – Gdynia – Sopot, Kamila No-
wicka, przedstawiciel Północnokaszubskiej 
Lokalnej Grupy Rybackiej oraz organizacje: 
Stowarzyszenie Przyjaciół Chłapowa, Pol-
ski Związek Niewidomych, Stowarzyszenie 
Rozwoju Szotlandu, Uniwersytet III Wieku, 
Towarzystwo Miłośników Jastrzębiej Góry, 
Stowarzyszenie Radość Życia, Polski Zwią-
zek Emerytów, Rencistów i Inwalidów, Sto-
warzyszenie Kobiet „Amazonki”, Kaszubska 
Spółdzielnia Socjalna „Przystań”, Stowarzy-
szenie „Miłośnicy Sztuki”, Stowarzyszenie 
„Zrozumieć Świat”, OSP Chłapowo.

Spotkanie miało na celu zacieśnie-
nie współpracy nie tylko na szczeblu 
organizacja-gmina, ale także pomiędzy 
samymi organizacjami NGO. Na spotkaniu 
omówione zostały obszary tej współpra-
cy w zakresie: komunikacji, informacji, jak 
gdzie i skąd pozyskiwać środki na zadania, 

powoływania przedsiębiorstw społecznych 
i spółdzielni socjalnych oraz korzyści z tego 
wynikających, wsparcia merytorycznego, 
promocyjnego, angażowania organizacji do 
aktywności obywatelskiej w postaci składa-
nia wniosków do budżetu obywatelskiego 
gminy Władysławowo, włączania orga-
nizacji w kalendarz wydarzeń gminnych 
(podobnie jak miało to miejsce podczas 
obchodów 100-lecia zaślubin Polski z mo-
rzem i pierwszego pełnomorskiego rejsu 
pod polską banderą, jak i podczas jubileu-
szu 100-lecia Jastrzębiej Góry), planowania 
i w miarę możliwości dostosowywania za-
dań realizowanych z dotacji do kalendarza 
wydarzeń gminnych, stałego informowania 
Referatu Promocji, Komunikacji i Spraw 
Społecznych o wszelkich inicjatywach, dzia-
łaniach i planach budżetowych, współpracy 
w zakresie przesyłania informacji do biule-

tynu „Ratusz:, do miesięcznego kalendarza 
wydarzeń w gminie itp., opracowania przez 
organizacje logotypu, celem łatwiejszej ich 
identyfikacji.

Wśród wielu poruszanych zagadnień 
znalazły się też informacje na temat nowych 
obowiązków, jakich dopełnić muszą organi-
zacje w składanej ofercie, m.in. zapewnić do-
stępność dla osób ze szczególnymi potrzeba-
mi, w trzech wymiarach: architektonicznym, 
cyfrowym i informacyjno-komunikacyjnym.

Po części oficjalnej wywiązała się kon-
struktywna dyskusja, która zainicjowała 
kontynuację tego typu spotkań, w których 
mamy nadzieję wezmą udział wszystkie 
organizacje pozarządowe działające dla 
mieszkańców naszej gminy. Liczymy na 
owocną współpracę. Wspierajmy się wza-
jemnie, żeby jeszcze efektywniej działać dla 
naszych mieszkańców!

W listopadzie br. w Urzędzie 
Miejskim we Władysławowie 

miało miejsce pierwsze 
spotkanie Referatu Promocji, 

Komunikacji i Spraw 
Społecznych z organizacjami 
pozarządowymi działającymi 

na rzecz mieszkańców 
gminy Władysławowo.

nych, muzycznych, tanecznych, manu-
alnych, w zajęciach kulturalnych, w róż-
nego rodzaju spotkaniach grupowych 
i indywidualnych ze specjalistami (z ge-
riatrą, psychologiem, fizjoterapeutą). Na-
wiązują przyjaźnie i relacje z innymi se-
niorami. Chętnie wykorzystują nabyte 
umiejętności, talenty i doświadczenia 
do realizacji wspólnych celów, rozwijają 
pasje oraz angażują się w inicjatywy na 
rzecz społeczności lokalnej. Biorą udział 
w wydarzeniach okolicznościowych, 
w spotkaniach i pogadankach o szerokim 
spektrum edukacyjnym, społecznym 

i prozdrowotnym, a co najważniejsze  
– czerpią radość z pracy w grupie. 

Klub wyposażony został w różnorodny 
i specjalistyczny sprzęt, dzięki któremu 
miejsce to podzielone zostało na kilka 
stref, m.in. na wypoczynkową, gastro-
nomiczną i rekreacyjno-sportową. Zain-
teresowaniem cieszy się kącik prasowy, 
wyposażany i aktualizowany przez Referat 
Promocji Komunikacji i Spraw Społecz-
nych w Urzędzie Miejskim we Władysła-
wowie. Klub funkcjonuje z zachowaniem 
wszelkich reżimów sanitarnych, a w dniu 
jego otwarcia seniorom wręczone zostały 

tzw. pakiety ochronne zawierające pro-
dukty pomagające w przeciwdziałaniu 
rozszerzania się epidemii, takie jak płyny 
do dezynfekcji, maseczki, czy ulotki tema-
tyczne.

Realizowane w Klubie Seniora zajęcia 
są adekwatne do potrzeb i oczekiwań 
osób starszych, co z pewnością zachęci 
uczestników do udziału w życiu społecz-
nym, a cykliczność i różnorodność zajęć 
dodatkowych wzmocni nowe nawyki 
i przyzwyczajenia, przyczyniając się do 
zwiększenia aktywności seniorów oraz 
poprawy ich jakości życia.
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JachtFilm 
powrócił

Po długiej przerwie 
spowodowanej 

koronawirusem festiwal 
JachtFilm wrócił do 

kalendarza wydarzeń 
kulturalnych. Tegoroczna 

edycja festiwalu była 
okazją do wspomnień 

i przypomnień. Najciekawsze 
filmy wybrane z poprzednich 

edycji, spotkania z gośćmi, 
prezentacje i opowieści. 

S obotnie popołudnie 16 paździer-
nika w Sali Muzeum Marynarki 
Wojennej w Gdyni rozpoczęliśmy 

filmem o zmarłym w lipcu tego roku 
red. Bohdanie Sienkiewiczu i progra-
mie telewizyjnym pt. „Latający Holen-
der”, którego był twórcą i główną twa-
rzą. Bardzo osobistymi wspomnieniami 
o red. Sienkiewiczu podzieliła się z nami 
Joanna Zielińska, Przewodnicząca Rady 
Miasta Gdyni. O kulisach powstawania 
filmu opowiedział reżyser Sławomir W. 
Malinowski. 

Sobotni wieczór zakończyliśmy bar-
dzo mocnym filmem „Berserk w Antark-

tyce”, oraz prezentacją na temat losów 
bohatera filmu aż do dnia dzisiejszego. 
Bardzo emocjonalna, gęsta w wydarze-
nia opowieść wywarła duże wrażenie na 
widzach festiwalu. 

Niedzielny pokaz film o kapitanie 
Konstantym Maciejewiczu był okazją 
do przypomnienia początków morskiej 
historii Polski po odzyskaniu niepodle-
głości oraz najciekawszych wydarzeń 
w dziejach żaglowca „Dar Pomorza”. 

Gościem specjalnym drugiego dnia 
JachtFilmu był kapitan Janusz Zbie-
rajewski. Przebrnęliśmy techniczne 
przeciwności i dzięki połączeniu online, 
mogliśmy słuchać jego niesamowitych 
wspomnień związanych bezpośrednio 
z pokazem filmu „Gorycz zwycięstwa”. 
Swoimi opowieściami sprawił wielką 
przyjemność nam wszystkim. 

Nasze filmowe spotkania zakończyli-
śmy na wesoło. Film „Przygody Dodo”, 

przepełniony muzyką, przygodą, prze-
żywaniem życia na wesoło wzbudzał 
co chwilę salwy śmiechu. W takim kli-
macie, z uśmiechami na twarzach gości, 
zakończyliśmy tegoroczną edycję. 

Bardzo dziękuję Muzeum Marynar-
ki Wojennej w Gdyni, za pomoc w or-
ganizacji i udostępnienie sali, miastu 
Gdynia, Związkowi Miast i Gmin Mor-
skich za wspieranie wydarzenia, oraz 
Pomorskiemu Związkowi Żeglarskie-
mu. Magazynowi „Wiatr”, dzięki któ-
remu goście mieli co czytać (najnow-
sze wydanie trzy dni wcześniej zeszło 
z maszyny drukarskiej), portalowi 
Trojmiasto.pl oraz Radiu Gdańsk, Że-
glarstwu, Żeglarskiemu.info Portalowi 
Informacyjnemu za wsparcie i pomoc 
przy komunikacji wydarzenia. 

A N D R Z E J  M I N K I E W I C Z

D O  Z O B A C Z E N I A  Z A  R O K !



Związek Miast i Gmin Morskich
W Y K A Z  D E L E G A T Ó W  ( K A D E N C J A  2 0 1 8 - 2 0 2 2 )

 1. Cedry Wielkie  Wojciech Mańkiewicz – radny

 2. Darłowo   Krzysztof Walków – prezes Miejskiego Przedsiębiorstwa  

Gospodarki Komunalnej w Darłowie 

 3. Dziwnów  Grzegorz Jóźwiak – burmistrz 

   Zbigniew Jeszka – radny

 4. Elbląg  Janusz Hajdukowski – radny

 5. Gdańsk  Andrzej Bojanowski

 6. Gdynia  Jarosław Kłodziński – radny

 7. Gniewino  Zbigniew Walczak – wójt

 8. Hel  Marek Chroń – przewodniczący rady miasta

 9. Jastarnia  Tyberiusz Narkowicz – burmistrz

 10. Kołobrzeg  Artur Dąbkowski – radny

 11. Kosakowo  Marcin Kopitzki – zastępca wójta

 12. Krokowa  Dorota Goyke – radna

 13. Krynica Morska  Krzysztof Swat – burmistrz

 14. Łeba  Andrzej Strzechmiński – burmistrz 

   Ewa Kapłan – wiceburmistrz

 15. Mielno  Olga Roszak-Pezała – burmistrz

 16. Międzyzdroje  Mateusz Bobek – burmistrz

 17. Puck  Hanna Pruchniewska – burmistrz 

   Amadeusz Walke – radny

 18. Pruszcz Gdański miasto  Janusz Wróbel – burmistrz

 19. Sopot  Marcin Skwierawski – wiceprezydent miasta

 20. Szczecin  Michał Przepiera – wiceprezydent miasta

 21. Trzebiatów  Józef Domański – burmistrz 

   Wojciech Grzymkowski

 22. Ustronie Morskie  Bernadeta Borkowska – wójt

 23. Władysławowo  Roman Kużel – burmistrz

 24. Urząd Marszałkowski  

  Województwa Pomorskiego członek wspierający

 25. Urząd Marszałkowski  

  Województwa  

  Warmińsko-Mazurskiego  członek wspierający
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CEDRY WIELKIE
Urząd Gminy, ul. Płażyńskiego 16
83-020 Cedry Wielkie
tel. 58 683 61 65
fax 58 683 61 66
www.cedry-wielkie.pl
urzad@cedry-wielkie.pl

DARŁOWO
Urząd Miejski, pl. T. Kościuszki 9
76-150 Darłowo
tel. 94 314 22 23
fax 94 314 23 33
www.darlowo.pl
poczta@darlowo.pl

DZIWNÓW
Urząd Miasta, ul. Szosowa 5
72-420 Dziwnów
tel. 91 327 51 63
fax 91 327 51 64
www.dziwnow.pl
um@dziwnow.pl

ELBLĄG
Urząd Miasta, ul. Łączności 1
82-300 Elbląg
tel. 55 235 35 36
fax 55 235 35 55
www.umelblag.pl
umelblag@elblag.com.pl

GDAŃSK
Urząd Miejski, 
ul. Nowe Ogrody 8/12
80-803 Gdańsk
tel. 58 323 60 00
fax 58 323 61 66
www.gdansk.gda.pl
prezydent@gdansk.gda.pl

GDYNIA
Urząd Miasta,
al. Marszałka Piłsudskiego 52/54
81-382 Gdynia
tel. 58 668 80 00
fax 58 620 97 98
www.gdynia.pl
umgdynia@gdynia.pl

GNIEWINO
Urząd Gminy, ul. Pomorska 8
84-250 Gniewino
tel. 58 676 76 77
fax 58 676 72 26
www.gniewino.pl
gniewino@gniewino.pl

HEL

Urząd Miasta, ul. Wiejska 50

84-150 Hel

tel. 58 677 72 40

fax 58 677 72 77

www.gohel.pl

ratusz@gohel.pl

JASTARNIA

Urząd Miasta, ul. Portowa 24

84-140 Jastarnia

tel. 58 675 20 72

www.jastarnia.pl

jas_bor@poczta.onet.pl

KOŁOBRZEG – miasto

Urząd Miasta, ul. Ratuszowa 13

78-100 Kołobrzeg

tel. 94 355 15 00

fax 94 352 37 69

www.kolobrzeg.pl

urzad@um.kolobrzeg.pl

KOSAKOWO

Urząd Gminy, ul. Żeromskiego 29

81-198 Kosakowo

tel. 58 660 43 00

fax 58 660 43 01

www.kosakowo.pl

sekretariat@kosakowo.pl

KROKOWA

Urząd Gminy, ul. Żarnowiecka 29

84-110 Krokowa

tel. 58 675 41 00

fax 58 675 41 01

www.krokowa.pl

urzad@krokowa.pl

KRYNICA MORSKA

Urząd Miasta, ul. Górników 15

82-120 Krynica Morska

tel. 55 247 65 27

fax 55 247 65 66

www.krynicamorska.tv

um@krynicamorska.tv

ŁEBA

Urząd Miejski, ul. Kościuszki 90

84-360 Łeba

tel. 59 866 15 13

fax 59 866 13 37

www.leba.eu

sekretariat@leba.eu

MIELNO – gmina

Urząd Gminy,

ul. Chrobrego 10

76-032 Mielno

tel. 94 345 98 30

fax 94 345 98 34

www.mielno.bip.net.pl

ug@gmina.mielno.pl

MIĘDZYZDROJE

Urząd Miejski,

ul. Książąt Pomorskich 5

72-500 Międzyzdroje

tel. 91 327 56 31

fax 91 327 56 30

www.miedzyzdroje.pl

um@miedzyzdroje.pl

PRUSZCZ GDAŃSKI – miasto

Urząd Miasta, ul. Grunwaldzka 20

83-000 Pruszcz Gdański

tel. 58 775 99 21

fax 58 682 34 51

www.pruszcz-gdanski.pl

urzad@pruszcz-gdanski.pl

PUCK

Urząd Miasta, ul. 1 Maja 13

84-100 Puck

tel. 58 673 05 00

fax 58 673 05 33

www.miasto.puck.pl

sekretariat@miasto.puck.pl

SOPOT

Urząd Miasta, ul. Kościuszki 

25/27

81-704 Sopot

tel. 58 521 37 50

www.sopot.pl

ums@sopot.pl

SZCZECIN
Urząd Miasta, pl. Armii Krajowej 1

70-456 Szczecin

tel. 91 424 59 31

fax 91 424 53 22

www.um.szczecin.pl

prezydent@um.szczecin.pl

TRZEBIATÓW
Urząd Miejski

Rynek 1

72-320 Trzebiatów

tel. 91 387 29 84

fax 91 387 26 19

www.trzebiatow.pl

zarzad@trzebiatow.pl

URZĄD MARSZAŁKOWSKI 
WOJEWÓDZTWA POMORSKIEGO
ul. Okopowa 21/27

80-810 Gdańsk

tel. 58 32 68 310

fax 58 32 68 303

www.pomorskie.eu

www.urzad.pomorskie.eu

info@pomorskie.eu

URZĄD MARSZAŁKOWSKI 
WOJEWÓDZTWA WARMIŃSKO-
-MAZURSKIEGO
ul. Emilii Plater 1

10-562 Olsztyn

tel. 89 521 90 00

fax 89 521 95 69

www.warmia.mazury.pl

dum@warmia.mazury.pl

USTRONIE MORSKIE
Urząd Gminy, ul. Rolna 2

78-111 Ustronie Morskie

tel. 94 351 55 35

fax 94 351 55 97

www.ustronie-morskie.pl

ustronie-mor@post.pl

WŁADYSŁAWOWO
Urząd Miasta, ul. gen. Hallera 19

84-120 Władysławowo

tel. 58 674 54 00

fax 58 674 07 63

www.wladyslawowo.pl

um@wladyslawowo.pl

Adresy stowarzyszonych miast i gmin morskich


